
 

Nuuk den 20. september - 2018 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Ændres finansieringsmulighederne af lufthavnene, ved indgåede hensigtserklæringer med hhv. 

Danmark og det amerikanske luftvåben? 

2. Kan der blive tale om direkte medfinansiering af nye lufthavne? 

3. Findes der mørkelagt materiale i lufthavnspakken, såsom diverse rapporter eller andet?  

- I så fald, hvilke kriterier anvender Naalakkersuisut så til, at fortroligt-stemple materiale, således 

offentligheden ikke har adgang til det? 

4. Hvis der tales om kombinerede civil, og militærvenlige faciliteter, hvor vurderer Naalakkersuisut så, 

pba. fakta, at en evt. ny lufthavn burde placeres? 

5. Hvorledes spiller indgåede forsvarsaftaler ind i dette scenarie? 

6. Kan det overhovedet lade sig gøre at lukke Kangerlussuaq, qua forsvarsaftaler indgået?  

7. Hvis Kangerlussuaq skal bevares, skal denne så udelukkende anvendes til militære formål ved hhv. ny 

lufthavnsstruktur / udvidelse af banelængder? 

8. Hvilke afkasts,- og afkastgrader arbejder Naalakkersuisut med i fht. de 3 nu foreslåede lufthavne, og 

inden for hvor lang tid? 

 

Begrundelse: 

Det er glædeligt at der kommer udstrakte hænder fra hhv. Danmark, og det amerikanske luftvåben omkring 

lufthavnene og finansieringer heraf. Men præcist hvad består disse udstrakte hænder i, og hvad betyder 

det for vores egen-andel af finansieringerne? 

 

Det er Samarbejdspartiets klare ønske, at lufthavnspakken enten ikke gennemføres, eller neddrosles 

kraftigt pba. den finansielle situation i landet, hvor bl.a. det sociale område, erhvervsudvikling. 

Erhvervsudvikling på kysten, samt uddannelsesløft og sundhedsvæsen er nogle af de områder der har hårdt 

brug for flere tilførte ressourcer.  

 

Med de nys indgåede hensigtserklæringer om samarbejde, kunne det dog være, at der kom nye 

finansieringsformer, eller slet og ret medfinansiering med i overvejelserne, hvorfor det ville være ønskeligt 

at høre, hvorledes den nye situation ser ud i dag.  

 

Tillie Martinussen 

Samarbejdspartiet - Suleqatigiissitsisut 

 


